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Skautská lilie u Dalskabát 

(letní číslo MZ) nám pan 

Miroslav Slanec poskytl 

fotografii autora Vladimí-

ra Pechara, při tesání reli-

éfu v r. 1968. 

Kosterní pozůstatky němec-

kého vojáka u Buku 

O archeologickém výzkumu více na str. 6 
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Z HISTORIE 

Lidová vzpomínková kronika Milína 6 
 

 Pokračování ve zveřejňování vzpomínek našich spoluobčanů. Nejzají-
mavější části vyprávění najdete zde, celý přepis vzpomínek včetně mluveného 
slova je k dispozici v milínské knihovně.  1 - Jiří Baštýř, 2 - Olga Neklová, 3 - 
Jana Vojáčková, 4 - Eliška Průchová, 5 - Věra Kopalová. 

Rozhovory a zpracování: Dana Reiterová 

Jaroslava Fiřtová (nar. 1937) 
Nahráno v r. 2016  
V Milíně bydlí od svých 12 let (přesněji 
v Palivě, které tenkrát patřilo pod Milín).  
 

Z Paliva jste do Milína dojížděla do školy? 
My jsme chodili pěšky. Když jsme chodili 
z Paliva, tak jsme šli přes les, tam bývalo 
v drahách fotbalový hřiště U Vlčku. Děti 
z Radětic, ty chodily kolem Podradětského 
rybníka. V zimě jsme chodili přes Kocandu, 
když to bylo zavátý, museli jsme přes Buk. 
Vycházeli jsme před půl 8. V létě jsme to 
ušli rychleji, to jsme utíkali. 
Nosili jsme tepláky a gumové boty, ale ty v 
mrazu praskaly. K Vánocům jsem jednou 
dostala válenky. To byly vysoký a teplý 
boty. Chodila jsem na 2. stupeň do “staré školy“. Tam, co je radnice, byla 
v přízemí 1. třída a kabinety. Na Slivici, ve Stěžově a v Pečicích byly školy do 
5. třídy. Ty děti sem do Milína přišly až do 5. třídy nebo do 6. Tomu se říkalo 
obecná škola. A od 6. třídy (na Homoli) se tomu říkalo měšťanka. Tam jsme 
chodili do 15 let. Ve škole se topilo v kamnech na uhlí, které většinou nanosili 
větší kluci, sušily jsme u nich ty mokré oblečení a boty. 
 

Poznámka: Obecná škola (též národní škola) = 1. stupeň, mohla být pětiletá až 
osmiletá, po 5 letech se mohlo jít na měšťanskou školu (3 roky), která pak otví-
rala cestu dalšímu studiu. Nebo se chodilo 8 let na obecnou školu a už se pak 
dál nestudovalo. 
Měšťanská škola (též občanská) = 2. stupeň 
 

Tam, co byla měšťanka (stará škola), tam bylo takový hřišťátko, na kterém 
jsme cvičili. Anebo na sokolovně. Když ji tenkrát otevírali, tak tady byl sokol-
ský slet. Tam byly zábavy! Když bylo posvícení, tancovalo se tři dny! To jsem 
už dělala v masně s Blaženou Muzikářů z Cetyně. A s ní jsme v sobotu byly 
tady na zábavě, v neděli pak v Cetyni a v pondělí jsem byla tady na 
„Pěknej“ (po posvícení). A v úterý jsem jela do práce na kole, protože mamin-
ka dělala v JZD, vždycky mě ráno budila a já jsem si říkala: „Ještě chvilku.“ 
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 Zábava začínala kolem 7. hodiny večer, byla tak do půlnoci. Ráno se mi pak 
nechtělo vstávat. Všecko jsme ale vydrželi. Já když jsem pustila mašinu 
v práci, to jsem narážela špekáčky a salámy, tak chlapi říkali: „Kruci, ty jsi u 
toho, jak když tancuješ!“ Byla legrace. Tak nějak jsme se všichni třebas i po-
hádali, poprali, ale hned jsme zase spolu mluvili. Dneska je to jiný. Děti mají 
každý svůj pokoj, jsou o samotě… Ty děti se pak nemají tak rády, jako jsme se 
měli my. My jsme třeba spali tři na jedné posteli.  
 

Chodila jste pomáhat na pole? 
My jsme měli 5 ha. Nebylo to všechno orné. Všechno se odevzdávalo, obilí, 
vajíčka, mléko, dobytek – prase muselo být jedno na odevzdání. I hovězí, 
všechno. Táta za války držel kozy, s těmi jsem nejvíc zkusila, ony byly mlsné, 
nechtěly všechno žrát. Já je naháněla, ony mě obešly a já spadla do trní. Táta 
říkal: „Jak bude konec války, kozy jdou z baráku!“ To mléko se dávalo prasa-
tům, aby rychle rostly. Vždyť já jsem bydlela v Palivě také dva roky s dětmi, 
to jsem už měla Jarušku a Vaška, nebyla tam elektrika. Já jsem všechno dělala 
ručně. Přes ves jsem chodila pro vodu. Tam byly dvě studny. Chodili jsme k 
Palivcovům taky na brigádu, na brambory. Tam jsme se u nich měli dobře. 
Tam přinesla paní krajáč husího sádla na pole, bochníky chleba. My jsme do-
ma taky pekly, měly jsme pec a v té byl takový výklenek, když jsme přišli ze 
školy, tak hup na pec, protože tam byly cihly, které pěkně hřály. A měli jsme 
taková kamna z kachlí, měli vapku a teplo šlo do té pece, byly tam dvě trouby, 
tam jsme měli vždycky schované jídlo. 
 

Ještě na nějaké brigády jste chodila? 
Chodili jsme mlátit – na noční směny – jako svazáci do JZD. V noci tam udě-
lali osvětlení. Na pole jsme chodili na řepu, každý dostal přidělený úsek, mu-
selo se to vyplít. 
 

V té době ledničky nebyly, kam jste to maso dávali? 
My jsme měli u baráku sklep a v něm byla studánka. A maminka, když se za-
bilo prase, tak všechno zavařila do sklenic. Něco se taky vyudilo. Taky se na-
kládalo zelí, naložil se sud a ten se za zimu snědl. A pak vždycky, když jsme 
byli na poli, tak maminka vzala skleničku masa i s vypečenou šťávou. Chleba 
jsme si doma pekli, ten vydržel týden. I koláčky maminka pekla. A ještě dělala 
takový „bandůry“ z toho kvásku. A když bylo Mikuláše, tak z toho pekla čer-
ty, Mikuláše z toho těsta. Já si říkám, jak to všechno stačila? Vždyť táta šel do 
práce, musela obstarat dobytek, my jsme měli čtyři kusy. Prasata jsme taky 
měli, i na černo – za války. Oni ho ožrali, aby neřvalo a nemohli ho potom 
zabít. Rum mu dávali. A pak mojí maminky sestra povídá, co to je za rány? 
Tenkrát se nezabíjelo pistolí, bouchlo se sekerou, omráčilo se a podřízlo. 
 Ještě vzpomínám na pana Hadače. On říkal: „Děti, kde rostou jahody 
nebo maliny? Přineste a budete mít zmrzlinu zadarmo.“ Tak jsem natrhala do 
bandičky maliny a jahody, on to použil, udělal z toho zmrzlinu. A když bylo to 
scelování, tak on byl u Bonbona. Tam jsme chodili pro ty medinky, dělal kre-
mrole, trubičky… 
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 Zdeňka Bejčková (nar. 1929) 
nahráno 2016 
 
Paní Bejčková, bydlíte v Milíně od narození? 
Ne, já jsem od Pelhřimova, ze Skrýšova. Jsme pří-
buzní s Maříkovými a Blažkovými, moji předci 
pocházeli z Milína. Já jsem se sem přistěhovala asi 
ve 20 letech. Bydlela jsem nejdřív u Blažků, u brá-
chy. Dům, kde bydlím, byl manžela. To postavili 
Bendovi. Našeho dědy matka byla Bendová.  
Jaké jste tu měli hospodářství? Jaká zvířata? 
Měli jsme prasata, krávy, kobyly… Naši hospoda-
řili, my potom s nimi. Potom babička šla do JZD. 
To šla dobrovolně. Vždycky mi říkávala: „Škoda, 
že nebylo JZD za mých mladých let, já bych se 
tolik nenadřela.“  
Říkala: „Já jsem musela ráno vstát, uklidit, pak připravit na oběd a utíkat na 
pole. Pak jsem přišla z pole, zase jsem vařila a zase večer dobytek. A to bylo 
celý dni. Svátek, nesvátek.“ 
A vy jste taky dělala v JZD? 
Čtyřicet let! V Milíně byly krávy, prasata u Pintlů, dnes Vávrů.  
Měli jste své mléko? 
Když jsme měli dobytek, to jsme měli svoje, pak už jsme chodili pro něj do 
krámu. A děti ho měly radši, než to naše domácí. Kupovaný chtěly. Nahoře 
prodával Terber. Na Homoli, co jsou dnes Volfovi. Co jsou Stejskalovi, tam 
byl Bonbon – cukrář. On dělal z medu takový karamelky, medový.  Dětem 
vždycky prodal za korunu nasekaný kousky. I dorty, no byla to cukrárna.  
Pak tam byl obchod, to byl Trojan. Prodával všechno, to byl jako koloniál.  
Jaká tady byla silnice? 
Silnici od Štětinů, jak je křižovatka na Smolotely, dělal můj bratr, byl mistr. A 
tu silnici vyvedli až nahoru. To jsem tu ještě nebydlela. Bratr tu byl dřív. On 
bydlel nejdřív u Cyrila – u tety a strejdy na Kojetíně. Pak se odstěhovali na Ho-
moli k Maříkům. Co jsou teď Trnkovi. 
Co domy ve vaší ulici (11. května)? 
Ty tady už byly. A tady u Bubáků (dnes Pečarků) bydlel Kubát. Tam byla naše-
ho dědy sestra. To byl její barák. Před Bubákovými, ti to potom měli zpachto-
vané, on byl pekařem. Kubát měl pekařství a obchod. 
Kde tady byl rybníček? Pod nádrží? 
Rybníček byl za námi, co mají zahradu Pechalovi. To byl velký rybníček. Dřív 
tam byl potok, pak se udělala kanalizace. Šťastných (Kindermannovi) neměli 
dřív žádnou zahradu, to se chodilo kolem. A ještě tu bydlela paní Hadačová. 
Pak se to rozdělilo, nám dali vjezd z Nádražní ulice. Když rozšiřovali hlavní 
silnici, tak to vyvýšili a my jsme nemohli jezdit do dvora. Vždycky se ta voj od 
vozu zlomila. Dřív tady byl park. Tady byly velké stromy, lípy. Všechny pora-
zili, aby mohli rozšířit tu silnici. A dělali tu silnici i k nádraží. Já si ještě pama-
tuju, že to byla dřív prašná silnice. 
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Kam jste chodili nakupovat? 
Bylo tu několik obchodů. Mouku jsme měli svojí. To se obilí vozilo na Bolinu 
semlít. Vždycky s dědou jsem tam jezdila. Někdo jezdil na Podstěžovský a ně-
kdo na Kotalík. Já si pamatuju, že jsme jezdili tam i tam, podle toho, jak měli 
kde čas. Vozili jsme semlít pšenici. 
Kam jste chodili tancovat? 
U Nováků bývaly čaje, ve velkém sále. JZD tam mělo kuchyni, vyvařovalo se 
pro zaměstnance. Chodili tam na jídlo. I tam bývaly schůze JZD. Tam, co teď 
naproti jsou filmaři, tam bývaly ubikace pro stavbaře Orlické přehrady. A když 
se dostavěla přehrada, tak se JZD přestěhovalo do těch ubikací. A tam pak byla 
jídelna, už se nevařilo, jídlo jen dováželi. 
Kdo tu jezdil s koňmi? 
Bendovi, Čalounovi - oni to měli pronajatý, ten statek. Než bylo JZD, tak tam 
byli Hlinkovi v nájmu. Měli to propachtované. Potom tam měli koně „jezedáci“, 
dva, Hlinka s nimi jezdil. Pak měli koně Jeníkovi, naši měli dva. Asi ještě ně-
kdo, teď si nevzpomenu. Víc tu měli lidi krávy. 
Čím jste doma topili? 
Naši měli lesík, tak jsme vozili dřevo, ale jinak se kupovalo uhlí. Jezdili jsme 
pro něj na nádraží. Vždycky přijel na nádraží vagón s uhlím a odtamtud se to 
rozváželo. Náš děda, Jeníkovic. Náš děda měl dvě kobyly, tak dělal. Třeba ve 4 
hodiny vstával, oral, pak přijel domů, nasnídal se a jel na nádraží a vozil na La-
vičky – do Preissovy vily. Tam vozil doktora nebo ty „panáky“. Děda je vozil 
korbou, ještě jsme ji tu měli, když se slavilo 750 let Milína. To byl kočár od nás. 
Kam pak přišel, už nevím. A tím děda vozil do Bohostic, na Lavičky, protože 
autobusy nejezdily. Jeli vlakem a pak vozem. To vím od dědy. Jel na nádraží, 
odvezl je. Týden tady třeba pobyli, pak zas je vezl na to nádraží.  
Kde pamatujete poštu v Milíně? 
Já ji pamatuju tady u Čalounů (nyní Srbků), co bydlí mladý. Pak tam měli 
„jezedáci“ sklad. A měl tam předseda Kuba kancelář. A tam byli Kovaříkovi. 
Vedle byly byty. Tam byl nějaký Hájek, ten byl správce pivovaru. Ona byla Ma-
ďarka, taková silná ženská. Pak za nějaký čas z toho udělali „Síň tradic“ s vyvě-
šenými starými fotografiemi. Pouštěly se tam filmy o začátcích JZD apod.  
Pamatujete, jak chodili po vsi dráteníci? 
Pamatuju, ale pak tady byl nějaký Vašek, ten bydlel nahoře, co bydlí teď Jando-
vic. Dole měl dílnu. Opravoval kamna. Dost vím od dědy (to byl manžela otec). 
On si vždy sedl ke kamnům, ohříval se a vykládal mi.  
Co dělal ten Váš tchán původně? 
Hospodařil. U Slivice jsme měli celý lán pole, asi 3 ha. Pak k nádraží, 
k Podradětskému rybníku, u školy. 
Na co si třeba ještě vzpomenete? 
Jak pana Rulce v JZD přejel traktor. Když se mlátilo obilí, tak měli naloženou 
fůru. Jestli zakopl nebo co. Přejelo ho to. Ještě ho odvezli do nemocnice, ale pak 
za dva dni umřel. To byl předseda JZD. A Vašek Růžičků, to byl Jaruny Fiřtové 
bratr, tomu bylo kolem 18, když ho taky přejel traktor. 
Na něco veselejšího si vzpomenete? 
Na Homoli bývaly pěkné poutě. A posvícení zase bývalo u Šrajnů (nyní Koteno-
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vi). Tam se pak ještě i celé pondělí hrálo. Náš táta, Pepík Šrajn a kluci Skočdo-
polové a Eman Štíbrů, tam chodili a hráli na ty inštrumenty, který si tam muzi-
kanti nechali. Manžela bratr, co byl lékař, ten uměl na housle.  
 Pamatuju doktora Váchu. On jezdil po lidech a ten Venda jezdil hodně 
s ním, když byl tady. Tak ho hodně zastupoval. A Božena Krotká, co jsou Pil-
covic (nyní Vondráškových). Ta Božena jezdila s tím autem. To vím od na-
šich. A taky pan doktor Ansl, ten byl dobrý. To bylo dřív u Bubníků, tam měl 
ordinaci. A pak jí měl, co bydlí Bartošovi, v té vile. Tam byli Vébrovi.  
A které ty rody jsou tady jako starousedlíci? 
Bendovi, Soběslavských, Kubátovi, Maříkovi, Novákovi… Hlinomaz, ten měl 
barák na Homoli, co má Láďa Žáček zahradu. Tam byl starý barák, ve kterém 
bydlel děda Franty, Oldy a Zdeňky. Skočdopolová, co mají Sykitovi ten bará-
ček, to byla Hlinomaze sestra. Ona tady založila ten Červený kříž. To pořádali 
různé akce. Ona byla zdravotní sestra. To byla babička paní Ptáčkové 
z Homole. To byla dobrá ženská, ta Skočdopolová...  

Objev po 77 letech (k fotkám na titulní straně Zpravodaje) 
 

Jistě řada čtenářů Milínského zpravodaje ví, že při trase budované dálnice R4 
již řadu měsíců probíhá archeologický výzkum i v oblasti Milína. U osady Buk 
byly přes léto objeveny zbytky konstrukcí po císařské silnici. V srpnu letošní-
ho roku na závěr archeologických vykopávek docházelo k častému nálezu vo-
jenské munice z května 1945, a to v místech, kde byl poslední rozsáhlý tábor 
německých vojsk v tzv. lokalitě „Rozepř“ u Buku v období 9. – 11. 5. 1945 
(dnes okolí benzinové pumpy a rybníka Jankováku) a křižovatky silnic od Ka-
mýka a silnice č. 4. U bývalého hostince „Na Ztratilce“ čp. 23 byly dne 22. – 
23. 8. 2022 v blízkosti staré silnice lokalizovány dva vojenské hroby němec-
kých vojáků, z nichž byly následně vyzdviženy jejich ostatky. O jednom hrobu 
se vědělo z výpovědi svědků z osady, a to Marie Vošahlíkové, a mé sestry Jiři-
ny Vošahlíkové (obě již nežijí), které tehdy byly přítomny pohřbu. O druhém 
příslušníku německého wehrmachtu byla zmínka od bývalých rodáků z roku 
2006, a to: Josefa Koláře z Líšnice, Kamila Petrželky z Buku a Václava Tranti-
ny ze Šluknova. Mám je ve svých nových zápiscích, bohužel až po vyjití mé 
knihy „Tam, kde skončila válka“. Ani jeden ze svědků již dnes nežije. Nikdo 
však netušil, že zde byl voják dosud pochován. 
 Jednalo se o řidiče motocyklu (sajdkáry), dnes řečeno asi motospojky. 
Zde se našly motocyklové brýle. Jak došlo k jeho úmrtí, popisuje Josef Kolář 
dost věrohodně. Zájmem archeologů se stal také hromadný hrob německých 
uprchlíků a německých vojáků u milínského hřbitova. Jestli bude zde proveden 
průzkum, není mi zatím známo. Zde by mělo být pohřbeno asi 12 – 15 lidí. 
(svědectví R. Vítka z Buku a Josefa Skočdopoleho z Milína). Toto místo však 
bylo v 50. letech minulého století zasypáno z rozhodnutí místního národního 
výboru komunálním odpadem. V 90. letech nebyla politická vůle pozůstatky 
vyzvednout. 

Arnošt Vošahlík 
V knihovně na vyžádání ukážeme několik dalších fotek z výzkumu. 
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VLASTIVĚDNÉ TOULKY MILÍNSKEM  - 8 

Pokračování seriálu, jehož záměrem je přiblížit nějaké zajímavé místo z okolí 

Milína, uvést GPS souřadnice, fotku a případně nějakou informaci. Budeme 

rádi, když nám pošlete nějaké své vlastní tipy na procházku s uvedením všeho, 

co o místě víte. Na www.milin.cz (Turistika/Výlety v okolí) najdete tipy na 

výlet v okolí Milína, kde jsou i tyto „toulky“.    D.R. 

Schéma umístění vybraných krajinných fenoménů v Lazsku a okolí: 
 

1. Tři lípy - kotvení elementárního typu původního vědomí krajiny 

2. Úkaz výstupu astrálního těla organizmu planety 

3. Kontaktní místo s typem inteligence „Tvůrce“ (u Hubenovského rybníka) 

4. Kontaktní místo s „referenčním bodem“ krajiny (u Hubenovského ryb.) 

5. Kontaktní místo „transformace energie“ v atmosféře (nad nádražím) 

6. Ohnisko kotvení hvězdného vědomí (kostel na Homoli) 

7. Ohnisko energetického uzlu vitálních sil krajiny (Nádražní ul. v Milíně) 

8. Zrcadlení harmonických poměrů dynamiky „Života“ v architektuře kostela 

(Slivice) 

9. Lokální krajinný chrám s přítomností planetární inteligence typu 

„Pan“ (Kozí vrch) 

Na základě podkladů od Evy Lánské zpracovala Dana Reiterová 

Energetická místa v okolí Milína a Lazska 

O kosmogramu v Nádražní ulici je článek v zářijovém Zpravodaji. 

Odkazy, kde lze najít další informace: 

https://www.lazsko.com/obec/zpravy-od-obcanu/ 

https://www.lazsko.com/?hledej=kosmogram+&lang=cs 

https://www.milin.cz/kultura-sport-turistika/vylety-v-okoli/
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Mimořádná příloha Milínského zpravodaje vychází  4x ročně (jaro, léto, 

podzim, zima). Jde o periodický tisk územního samosprávného celku pro 

obec Milín (včetně osad). V tištěné podobě zdarma pouze v knihovně. 

Sazba a grafická úprava: D. Reiterová, tisk: Mgr. J. Pižl 

Korektura textu: Mgr. V. Trantina, D. Reiterová 

Foto na titulní a zadní straně: Arnošt Vošahlík, z archivu Miroslava Slance, archiv knihovny 

Vydává Obec Milín (IČ: 00242730), 11. května 27, 262 31 Milín 

a Knihovna Dr. E. Bořického Milín - sídlo redakce. 

Tel. 318 691 414, 737 076 639, E-mail: knihovnamilin@volny.cz 
Vydávání schváleno pod číslem: MK ČR E11721 

REGIONÁLNÍ VÝROČÍ 

Kulatá výročí v Milíně r. 2022: 
 

10 let pamětní desky na radnici 

V létě roku 2012 se konala pietní 
akce k uctění památky občanů 
Milína - oběti holocaustu r. 1942. 
V létech poválečné obnovy Milí-
na dochází v 50. letech k stavbě 
sídliště. S počátkem 60. let se sta-
rý Milín propojil s novou zástav-
bou demolicí domů severně od 
radnice (v místech, kde je nyní 
autobusová čekárna a začátek 
Václavské ulice). Byly to domy čp. 28 a čp. 114. Zde žila rodina Abugova a 
Rosenfeldova. Rodina Rosenfeldova ještě do r. 1934 vlastnila dům čp. 72 a 
přilehlou hospodářskou usedlost (nyní knihovna). V té době tu byla i židovská 
modlitebna. Tento obytný dům ustoupil demolici v čase budování Centra vol-
nočasových aktivit na podzim  r. 2011. 
(V místě nynějšího venkovního altánu na zahradě CVA.) 
 

Čtenářský spolek „BOŘICKÝ“ - založen r. 1882 
140 let významné kulturně osvětové instituce v Milíně 
V letním dvojčísle 2012 byl v Milínském zpravodaji zveřejněn článek kroniká-
ře Jiřího Vostarka připomínající toto kulturní výročí. Čtenářský spolek se stal 
předchůdcem pozdější lidové knihovny. Členové spolku poskytli knihovně 
knihovní fond k užívání. Nejvýznamnějším počinem Čtenářského spolku byla 
spoluúčast při odhalování pamětní desky slavnému rodáku milínskému Dr. E. 
Bořickému 25. června 1882. Foto desky v letním mimořádném čísle. 

Čerpáno z článků Jiřího Vostarka - Milínský zpravodaj 7-8/2012 

Odkaz na elektr. číslo: https://www.milin.cz/zivot-v-obci/milinsky-zpravodaj/?page=9 

file://///KNIHOVNA-SERVER/Dokument/Skříň/Zpravodaj/celá%20agenda%20MZ/milinskyzpravodaj@seznam.cz
https://www.milin.cz/zivot-v-obci/milinsky-zpravodaj/?page=9

